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یاسبرین مجارستان، پوتی گرجستان، خیوه ازبکستان، 
گیومری ارمنســتان، لینز اتریش، براگا پرتغال و پینگ یائو 
چیــن، تعدادی از خواهرخوانده های یزد هســتند، پیمانی 
که ســرانجام برخی از آنها مشخص نیست.به گزارش مهر، 
یزد به عنوان مرکز اســتان تنها شــهری اســت که دارای 
خواهرخوانده هایی اســت کــه برای اجــرای فعالیت های 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی به ویژه گردشگری هم پیمان 
شــده اند. با توجه به ثبت جهانی یــزد انتظار می رفت که 
تعاملات گردشــگری بین این شــهرها روز به روز افزایش 
پیــدا کند اما آنچنــان که بایــد از ایــن ظرفیت ها بهره 
برداری لازم صورت نگرفت.شــهرداری عقیده دارد با عقد 
پیمان های خواهرخواندگی، بســتر لازم برای بهره برداری 
بخش خصوصی از ظرفیت هــای خواهرخواندگی از جمله 
در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و گردشگری را 
ایجاد کرده و اکنون نوبت بخش خصوصی اســت که وارد 
عمل شــده و از این فرصت به بهترین نحو مناسب استفاده 

کنند.
البته اقداماتی از ســوی اتاق بازرگانی اســتان یزد برای 
تعاملات اقتصادی با این کشــورها برقرار شــده اما آنچنان 
کــه باید و شــاید موفق نبوده اســت. تنها نمــاد بیرونی 
خواهرخواندگی هــای یــزد در مرکز اســتان، نماد شــهر 
یاسبرین، اولین خواهر خوانده یزد است که در میدان آزادی 
شهر نصب شده و متناسب با آن نماد شهر یزد یعنی بادگیر 
نیز نصب شده است.بعد از ثبت جهانی یزد، مسئولان استان 
به ویژه شــهردار و اعضای شورای شهر در نظر دارند روابط 
شــهر را با جهان بیش از پیش افزایش دهند از اینرو انعقاد 
پیمان خواهرخواندگی با بسیاری از شهرهای مطرح دنیا را 
دنبال می کنند اما تنها انعقاد پیمان کارساز نیست و باید از 

این پیمان ها بهره برداری لازم صورت گیرد.
مســئول واحد بین الملل و دیپلماســی شهری از اداره 
ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری یــزد در گفتگو با 
خبرنگار مهر درباره دســتاوردهای این خواهرخواندگی ها 
برای یزد گفت: شــهر یــزد از قبل از ســال ۱۳۹۸ تعداد 
محدودی پیمان خواهرخواندگی داشــت که شاخص ترین 
آنها شــهر یاسپرین مجارستان، شــهری از عمان و شهری 

در کوبا بود که قدیمی ترین خواهرخوانده های یزد بودند.
محمدجواد عاشق طوس ادامه داد: اما اتفاقی که افتاده، 
همه اینها به جز شهر یاسپرین مجارستان به دلایل مختلف 
از جمله نبــود امکان بهره بــرداری از پیمان به دلیل بعد 
مسافت، تغییر شهرداران و تمدید نشدن تفاهم نامه ها و.... 
منتفی شــده و پیگیری نشدند از اینرو از سال ۱۳۹۸ دفتر 
امور بین الملل شهرداری به صورت مستقل افتتاح شد و به 
جز شهر یاسپرین که تقریباً سه نوبت تمدید شده بود، عملًا 

کار را از صفر شروع کردیم.
وی دلیل جدیت در این امر را اول جهانی شــدن شهر 
یزد و تغییر جایگاه آن در جهان نســبت به قبل از ســال 

۱۳۹۶ عنــوان کرد و افزود: با ایــن نگاه جدید و با توجه و 
اتکا به تقســیم کار بین وزارت کشور و وزارت امور خارجه 
برای سیســتماتیک شــدن پیمان های خواهر خواندگی و 
تعریف دســتورالعمل برای آن روند انعفاد پیمان ها بهبود 
یافت.مســئول واحد بین الملل و دیپلماسی شهری از اداره 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اظهار داشت: بر اساس 
آن دستورالعمل ها و کانال های ارتباطی جدیدی که به وجود 
آمده بود ســعی کردیم از پتانسیل دفتر نمایندگی وزارت 
امور خارجه هم بیشتر استفاده کنیم.وی ادامه داد: در ادامه 
همزمان ثبت جهانی بافت تاریخی یزد، تشکیل کمیسیون 
گردشگری و امور بین الملل شورای شهر آغاز فعالیت دفتر 
نمایندگی یونسکو در استان کشورها و شهرهای مورد نظر و 
یا متقاضی خواهرخواندگی هدفمندتر انتخاب شدند.عاشق 
طوی گفــت: یکی از اهداف خواهرخواندگی با شــهرهای 
کشورهای شاخص در قاره آســیا و اروپا بود و در کنار آن 
ســراغ تمدن های قدیمی رفتیم که با شــهر یزد سنخیتی 
داشــته باشــند.وی ادامه داد: این کشــورها، کشورهایی 
تاریخی، گردشگرپذیر بودند و در بین شهرهایشان شهرهای 
دانشگاهی صنعتی که مشابهت بیشتری با یزد داشتند را در 

۱۰ کشور اصلی و ۱۰ کشور فرعی شناسایی کردیم.
مســئول واحد بین الملل و دیپلماســی شهری از اداره 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری بیان کرد: در مرحله 
بعد از هر کدام این کشــورها هم معمولاً شــهرهای دوم تا 
نهایت چهارم را با این شــرایط که شــهر یزد نمی تواند با 
پایتخت ها خواهرخوانده شود و تنها پایتخت ها با پایتخت ها 
خواهرخوانده می شوند، کار را شــروع کردیم.وی افزود: به 
این ترتیب که شــهرهای بزرگ این کشــورها را شناسایی 

کردیم و اینها عمدتاً شــهرهایی بودند که از لحاظ تاریخی 
و فرهنگی با یزد غرابت داشــتند و حتی درخواســت های 
خواهرخواندگی که از برخی شهرهای این کشورها پیشنهاد 
شده بود را بررسی کردیم.عاشــق طوس از روند پیشرفت 
خواهرخواندگی ابراز رضایت کرد و افزود: از یک طرف هم 
اولویت ما در کشورهای همسایه و هم کشورهایی که ما به 
نوعی با آنها اشتراکات فرهنگی تاریخی داریم، مدنظر قرار 
گرفت و بر این اســاس ما عملًا امروز تقریباً درباره بیش از 
۲۰ شــهر دنیا صحبت می کنیم و هفت شهر بجز یاسبرین 
رســماً در دو سال اخیر به خواهرخواندگی یزد درآمده اند.

وی یادآور شــد: دقیقــاً در دوران همه گیری کووید ۱۹ و 
زمانی که امــکان اقدام متقابل زیادی نبود، خوشــبختانه 
مقدمه سازی ها و زمینه چینی ها انجام شده و شهرها یک 
به یک در حال بستن پیمان خواهرخواندگی با یزد هستند.
مســئول واحد بین الملل و دیپلماســی شهری از اداره 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری تاکید کرد: در حال 
حاضر در ابتدای مســیر بحث خواهرخواندگی هســتیم و 
اینکه چه اســتفاده هایی می توان از این موضوع کرد و چه 
دستاوردهایی می توان داشت باید به بحث و بررسی نشست 
ضمن اینکه شــهرداری فراهم کننده زمینه ارتباطات است 
و بهره برداران تنها به شــهرداری محدود نمی شــوند.وی 
ادامه داد: برای مثال در پیمان خواهرخواندگی یاســپرین 
دستاوردهای مشخصی داشتیم، یاسپرین با اینکه یک شهر 
کوچک است باعث شده که استان یزد و شهر یزد در محور 
ارتباطات با کشور مجارستان قرار بگیرد.عاشق طوس گفت: 
بر این اساس دانشگاه یزد قطب همکاری دانشگاه های ایران 
با دانشگاه های مجارستان شده است و جدای از بحث های 

نمادیــن که به صورت نامگذاری خیابان مشــترک، تبادل 
المان ها و کارهــای فرهنگی که صورت گرفته، هیئت های 

فرهنگی و هنری را نیز به این کشور اعزام کردیم.
مســئول واحد بین الملل و دیپلماســی شــهری اداره 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری از مشارکت یزد در 
رویدادهای یاســبرین مجارستان خبر داد و گفت: در حال 
حاضر عملًا تفاهــم نامه هایی که اکنــون به صورت تیپ 
شــده و ۱۰ ساله بسته می شــود و قابلیت تمدید در چهار 
محور اصلی اقتصادی، گردشــگری، فرهنگی، دانشــگاهی 
یــا آموزشــی دارد.وی با بیان اینکه تعامــلات فرهنگی را 
معمولاً شــهرداری ها بر عهده می گیرند، افزود: برای تحقق 
بخش هایی از پیمــان خواهرخواندگــی مانند بخش های 
فرهنگی و گردشگری شهرداری با ویژگی ها و ظرفیت هایی 
که دارد به رســالت خود عمل و نقش خود را ایفا می کند.

عاشــق طوس در عین حال عنوان کرد: بخش بزرگ عمده 
پیمان های خواهرخواندگی، بخش اقتصادی و تجاری است 
و این در حالی است که پیمان ها به گونه ای تدوین شده که 
امکان گســترش روابط در همه زمینه ها ایجاد شود اما در 
این بخش ها بهره برداران باید وارد عمل شوند و شهرداری 
روند را تسهیل کرده است.وی افزود: بخش خصوصی و تک 
تک شهروندها، نهادها، موسســه ها و سازمان ها باید نقش 
خودشان را در این پیمان ها پیدا کنند و در قالب این کانال 
ارتباطی که به وجود آمده یعنی بستری که شهرداری فراهم 

کرده، بهره برداری لازم صورت گیرد.
عاشــق طوس اضافه کرد: برای مثال در زمینه استارت 
آپ هــا و پارک های علم و فناوری می تــوان ورود کرد که 
البتــه فعالیت هایی آغاز شــده و راه هایی بــرای همکاری 
ایجاد شــده اســت.وی از افزایش تعاملات دانشــگاه های 
مجارستان با دانشــگاه یزد به عنوان دانشگاه اصلی استان 
خبر داد و گفت: به طور مشخص تفاهم نامه های همکاری 
و تفاهم نامه های علمی در حال انعقاد است.مســئول واحد 
بین الملل و دیپلماسی شــهری اداره ارتباطات و امور بین 
الملل شهرداری اظهار داشت: نگاه ما به آینده این است که 
بتوانیم با همه شهرهایی که در دو سال اخیر تعداد آنها به 
تعداد قابل توجهی هم رســیده است، مسیرهای همکاری 
را تعریف کرده و بخش های دیگر شــهر را بیشــتر درگیر 
کنیم.این آینده خوبی است که برای خواهر خواندگی های 
یزد متصور شــده اســت اما به این شرط که همه با هم به 
تعامل برسند که خواهرخواندگی تنها به نام نیست و باید از 
شناسنامه شهر خارج شده و از ظرفیت هایی که در راستای 
تعاملات در حوزه های مختلف اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 
گردشــگری، درمانی، آموزشی و.... وجود دارد بهره برداری 
لازم صورت گیرد.آن روز اســت که به خواهرخوانده هایمان 
هر چند تعدادشــان هم محدود باشد، افتخار خواهیم کرد 
و به قرار گرفتن نام آنها در کنار شــهر جهانی یزد به خود 

می بالیم.

ورودی غرب اراک که تحت عنوان »ســه 
راه خمین« شــناخته می شود به دلیل حجم 
بالای تصادفات، یکی از پر حادثه ترین نقاطع 
ترافیکی اراک است. حدود یک دهه است که 
وقــوع تصادفات فراوان، منجر به آن شــده تا 
احداث تقاطع غیر همسطح، جزو الزامات آن 
منطقه شناخته شود.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
در سه راه خمین، ترافیک درون شهری اراک 
از ۳ جهــت مختلف با ترافیک برون شــهری 
جاده های قم، خمین، همدان و لرستان تقابل 
پیدا می کند و همین مســئله ســبب ایجاد 
گره های ترافیکی در ساعت های مختلف شبانه 
روزی می شود.از سوی دیگر یکی از مهم ترین 
مشــکلات ترافیکی ســه راهی خمین، ورود 
وســایل نقلیه ســنگین به این منطقه است، 
مشــکلی که برای رفع آن شــرایط ترافیکی 
خاصی را مشــخص کرده اند، اما نتوانســته 
آن چنان که باید در کاهش مشکلات ترافیکی 

تاثیر گذار باشد. 
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان 
مرکزی با اشــاره به اینکه سه راه خمین یکی 
از ورودی های اصلی شهر اراک است، گفت: با 
توجه به اینکه کنارگذر شــمالی اراک زیر بار 
ترافیکی کامل نرفته است، بنابراین ورودی و 
خروجی مناسبی چه از سوی تقاطع مالک آباد 
و چه از سوی تقاطع جاده اراک ـ توره وجود 

ندارد. همچنین بار ترافیکی جاده اراک ـ ازنا 
نیز وارد شــهر اراک می شود. بر همین اساس 
برای تردد چاره ای جز این موضوع ندارند که 
از مسیر میدان انقلاب و همچنین کمربندی 
جنوبی و شمالی وارد شهر اراک شوند و پس 
از آن از مسیر سه راه خمین به بیرون از شهر 

هدایت شوند.
سرهنگ سید علی حسینی در گفت و گو 
با ایلنا، افزود: باید توجه داشــت که ســه راه 
خمین، از یک سو محل تلاقی 4 مسیر اصلی 
شامل بلوار آیت الله اراکی، جاده خمین، جاده 
تهران و کمربندی شــمالی است. همچنین از 
سوی دیگر تمامی خودروهایی که می خواهند 
از شــهر اراک عبور کنند و یا اینکه وارد اراک 
شوند، باید بالاجبار وارد سه راه خمین شوند. 
از جهاتی دیگر سه راه خمین منطقه ای است 
که تلاقی شدید خودورهای سبک و سنگین 
در آن اتفاق می افتد.وی ادامه داد: مهم تر آنکه 
میدان سه راه خمین غیرهندسی بوده و شکل 
هندســی آن صحیح نیست و بر همین اساس 
کارکــرد میدان در این منطقــه وجود ندارد. 
دیدگاه دیگر اینکه شرکت نمایشگاه های بین 
المللی اســتان مرکزی، اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، شهرک 
صنعتی شــماره یک و قطب صنعتی شماره 
یــک اراک دقیقاً در این منطقه وجود دارد. با 

در نظر گرفتن این شرایط به راحتی می توان 
دریافت که سه راه خمین به یکی از پر حادثه 
ترین میدان های کشــور تبدیل شــده است.
انتظامی استان  فرماندهی  راهور  پلیس  رئیس 
مرکزی اظهار داشت: سالیانه حدود قریب به 
۱۶۰۰ فقره تصادف و از این تعداد ۱۳۰۰ فقره 
تصــادف منجر به خســارت و کروکی در این 
منطقــه رخ می دهد. به همین دلیل ســه راه 
خمین یکی از مشکلات اصلی ترافیکی است. 
بر این اســاس تنها راه رهایی از این وضعیت 
ایجاد تقاطع به صورت غیرهمســطح در این 

منطقه است. 
شرایط سه راه خمین به گونه ای است که 
هیچگونه تقاطع و طرح همســطحی در این 
منطقه پاســخگو نخواهد بود. تنها کارکردی 
که می تواند مشکل ترافیکی سه راه خمین را 
از این وضعیت خارج کنــد و تصادفات آن را 
به حداقل برســاند، ایجاد تقاطع غیرهمسطح 
در این منطقه است.سرهنگ حسینی تصریح 
کرد: به همین دلیل با توجه به شدت تصادفاتی 
که در این میدان رخ می دهد و خســاراتی که 
به شــهروندان و صاحبان خودروهای عبوری 
وارد می شود، پلیس مصرانه پیگیر این موضوع 
اســت که تقاطع غیرهمسطح در این منطقه 
ایجاد شــود. در واقع اولویت نخست از سوی 
پلیس ایجاد تقاطع غیرهمســطح در سه راه 

خمین است.
مدیرکل دفتر فنی اســتانداری مرکزی با 
تأکید بر اینکه یکی از عللی که باعث شــد تا 
تصمیم گرفته شــود در منطقه سه راه خمین 
تقاطع غیرهمســطح ایجاد شود، گزارش های 
سال گذشته پلیس راهور بود، گفت: بر اساس 
این گزارش ها، یکی از مناطق شهری اراک که 
بیشــترین آمار حوادث جرحــی و فوتی را به 
خود اختصاص داده است، سه راه خمین است. 
این منطقه به دلیل آنکه از یک ســو تداخل 
ترافیکی شــدید دارد و از ســوی دیگر اینکه 
تداخل ترافیکی برون شــهری و درون شهری 
در آن رخ می دهــد، بنابراین این موارد باعث 

می شود تا ضریب حوادث ترافیکی و تصادفات 
در این ۲ میدان افزایش پیدا کند. 

به همین دلیل نیاز بود در ســه راه خمین 
تقاطع های غیرهمسطح ایجاد شود.حمیدرضا 
نوازنی در گفــت و گو با ایلنا، افزود: زمانی به 
سراغ ایجاد تقاطع غیرهمسطح در یک منطقه 
می رویم که راهکار دیگری وجود نداشــته و 
این موضوع آخرین راهکار موجود در راستای 
ســاماندهی به مشــکلات ترافیکی باشد. تا 
زمانــی که بتوان با تقاطع همســطح ترافیک 
را ســاماندهی کرده و مشــکلات را بر طرف 
کرد، از گزینه تقاطع غیرهمســطح استفاده 
نخواهیــم کرد. بر این اســاس می توان گفت 
که تقاطع همســطح، پاسخگوی نیاز ترافیکی 
این ۲ منطقه نیســت و باید از گزینه تقاطع 

غیرهمسطح استفاده کرد.
وی ادامه داد: در رابطه با ســه راه خمین 
نیز، گزینه های مختلفی از ســوی مشاور ارائه 
شــد. از بین بیش از ۱۰ گزینه ای که مشاور 
پروژه برای سه راه خمین ارائه داده، گزینه ای 
در نهایت به آن رسیدیم و تصویب و ابلاغ شده 
اســت، ایجاد زیرگذر است که برای اجرای به 
شــهرداری ابلاغ شده است. ایجاد زیرگذر هم 
از لحاظ میــزان هزینه ها و آنالیز قیمت تمام 
شــده و هم از لحاظ کارایی ترافیکی، مناسب 

ترین گزینه است.
معــاون امــور زیربنایــی و حمــل و نقل 
شــهری شــهرداری اراک گفت: طرح تقاطع 
غیرهمسطح سه راه خمین شامل زیرگذر در 
امتداد جاده اراک ـ تهران به اتفاق ۲ چپ گرد 
که در منفی یک اجرا می شوند و ترافیک را از 
سطح میدان به مسیر زیرگذر منتقل می کنند. 
طرح نهایی مصوب شده است و بر این اساس 
عملیات شناسایی تأسیسات رو به اتمام است. 
همچنیــن به صــورت همزمــان جزئیات 
نقشــه های اجرایی طرح نیــز در حال تهیه 

توسط مشاور است.
 اعتبار پیش بینی شــده بــرای این پروژه 
جمعــاً در حدود ۳۰۰ میلیارد تومان اســت. 

اما باید در نظر داشــت که با توجه به افزایش 
قیمت ها و شــرایط اقتصادی که وجود دارد، 
قطعاً در فرایند اجرای پروژه، بودجه مورد نیاز 
افزایش پیدا خواهد کرد.حجت اله مرادی در 
گفت و گو بــا ایلنا، افزود: موضوع دیگر بحث 
انحراف ترافیکی اســت که باید طرح آن تهیه 
شــود و به تصویب شــورای ترافیک اســتان 
مرکزی برســد. طرح انحراف ترافیکی مذکور 
که نیاز است پیش از آغاز عملیات اجرا شود تا 
مردم با مشکل تردد مواجه نباشند، تهیه شده 
و به شورای ترافیک استان ارسال شده است. 
در ایــن برهــه زمانی در انتظار تشــکیل 
جلســه شورای ترافیک هســتیم و قرار است 
در نخستین جلسه پیش روی این شورا، طرح 
ترافیکی پیشنهادی مصوب شود.وی ادامه داد: 
هر زمانی که بتوانیم مصوبــه اجرای انحراف 
ترافیکی را از شــورای ترافیک استان مرکزی 
اخذ کنیم و به صورت عملیاتی در محل اجرای 
پروژه پیاده سازی شود و همچنین نقشه های 
اجرایی مصوب شود، برنامه زمانبندی اجرایی 
پروژه تقاطع غیرهمســطح سه راه خمین نیز 
آغاز خواهد شــد و برای بهره برداری ۲4 ماه 

زمان برای آن پیش بینی شده است. 
همچنین پلان تأسیساتی به شرکت ها ارائه 
شــده است تا برنامه زمانبندی برای جابجایی 
تأسیسات خود داشته باشند، چرا که چندین 
تأسیســات اصلی در این مســیر وجود دارد.

معــاون امور زیربنایی و حمل و نقل شــهری 
شهرداری اراک اظهار داشت: در حال حاضر با 
توجــه به موقعیت مکانی پروژه که در ورودی 
شــهر قرار دارد و تردد وســایل نقلیه در ایام 
پایان ســال و در ایام آغاز سال جدید، در این 
مســیر زیاد اســت، حتی اگر مصوبه انحراف 
ترافیک اخذ شود، نیز به دلیل محدودیت های 
ترافیکــی در ایــام پیش رو، امکان اســتارت 
عملیات وجود ندارد. با پیش بینی های جدید 
بعــد از ایام آغازین ســال جدید، از هر جهت 
شــرایط برای آغاز عملیات اجرایی این پروژه 

مساعد خواهد بود.

اســتاندار گیلان با تأکید بر لزوم شناسنامه 
دار کردن باغات چای استان، گفت: باید تولید 
چای برای چایکاران اقتصادی شود تا بتوانیم از 
تغییر کاربری ها جلوگیری کنیم.به گزارش ایلنا 
از لاهیجان،اسدالله عباسی در جلسه ساماندهی 
صنعت چای با اشاره به وابستگی زندگی بیش 
از هزاران نفر از جمعیت گیلان به صنعت چای، 
اظهار کرد: امســال شاهد افزایش ۳۷ درصدی 
قیمت خرید تضمینی برگ ســبز درجه یک و 
4۸ درصدی برگ ســبز درجه دو هستیم.وی 
با بیان اینکه حمایت های دولتی ســبب ایجاد 
انگیزه برای فعالان چایکاران می شود، افزود: در 
ســفر اخیر رئیس جمهور به استان گیلان نیز 
برای حمایت بیشتر از فعالان صنعت چای ۷۵ 
میلیارد تومان برای اصلاح باغات چای تخصیص 
یافته است.استاندار گیلان ادامه داد: برای حفظ 
کاربری باغات چای و توسعه تولید این محصول 

اســتراتژیک باید مطالبات چایکاران به موقع 
پرداخت و تسهیلات بهزراعی و نوسازی ماشین 
آلات کارخانجات چایســازی نیز از مهم ترین 

حمایت های دولت از این صنعت است.
وی همچنین به اختصاص یارانه نهال برای 
نخســتین بار اشــاره و اضافه کرد: در همین 
راســتا یک میلیارد تومان به ســازمان چای 
اختصاص یافته است.عباســی با تأکید بر لزوم 
بررســی های میدانی برای رفع موانع تولیدی 
در صنعت چای، تصریح کرد: اقتصادی کردن 
تولید برای جلوگیــری از تغییر کاربری باغات 
و مزارع کشاورزی ضرورت دارد.وی همچنین 
به موضــوع ارتقای کیفی تولیــد در باغات و 
کارخانجات اشــاره و تأکید کرد: توجه به این 
بخش ضامن حفــظ بلندمدت فعالیت صنعت 
چای می شود.استاندار گیلان با اشاره به اینکه 
ســازمان چای باید برای حفظ و احیای باغات 

چای برنامه ریزی صحیحی داشته باشد، اضافه 
کرد: تغییر ذائقه مردم به واســطه سو مدیریت 
در ســال های قبل اتفاق افتاده و تنها با تولید 
محصول با کیفیت تغییر این شرایط امکان پذیر 
اســت.وی با بیان اینکه واردات چای نباید به 
تضعیف صنعت چای کشور منجر شود، تأکید 
کرد: فرهنگ سازی و حمایت از تولید داخلی 
در زمینه چای باید در دستور کار متولیان باشد.
عباســی همچنین در ادامه بــر لزوم توجه 
به شناســنامه دار کردن باغات چای تأکید و 
اظهار کــرد: این موضوع بایــد در زمینه همه 
محصولات تولیدی کشــاورزی گیلان همانند 
چــای، کیوی، فندق به صــورت ضرب الاجل 
در دستور کار قرار گیرد.وی ادامه داد: با برنامه 
ریزی علمی و دقیق در برنامه پنج ساله توسعه 
صنعت چای اســتان، همه دستگاه های متولی 
بویژه پژوهشــکده چای با اتکا بر دانش فنی و 

پژوهش های نو، مسئولانه و پاسخگو در راستای 
حمایت و افزایش تولید، کیفی سازی محصول، 
بهزراعی، هرس، آبیاری مــدرن و تولید ارقام 
جدید اقدام کنند.استاندار گیلان با بیان اینکه 
چایکار نباید جز تولید دغدغه ای دیگر داشــته 
باشــد، افزود: در زمینه بیمه این محصول نیز 
صندوق بیمه کشاورزی رایزنی های با مسئولان 
کشوری انجام شده است.وی حمایت از تولید 

و افزایش ســطح درآمد کشــاورزان را در عدم 
تغییر کاربــری زمین هــای حاصلخیز گیلان 
بســیار مؤثر دانست و گفت: کشــاورزان برای 
جبران هزینه هــای زندگی خود به ناچار اقدام 
به فروش زمین زراعی و باغات خود می کنند، 
این در حالی است که با فروش این زمین های با 
ارزش، شاهد از بین بردن زیست بوم در استان 

خواهیم بود.

خواهرانههایبیسرانجام

۲۰ شهر در صف پیمان خواهرخواندگی با یزد
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رئیسانجمنآبخیزداریایران:
احیانشدنتالابگاوخونی

یکتهدیدزیستمحیطیبرایکشوراست
گروه شهرستانها -  ریحانه راهپیما: عضو هیئت علمی دانشگاه یزد بسته 
شدن سد زاینده رود را مانع ورود سیلاب ها به گاوخوني دانست و گفت:  روز به 
روز شرایط توسعه شهرها و صنعت، در مظلوم واقع شدن گاو خوني دخیل  شدند 
و اکنون تالاب در وضعیت حادي به سر مي برد و تهدیدي براي کشور است ؛ با 
نابودی تالاب گاو خوني و ایجاد ریزگردهاي سمي که به تبع آن ایجاد مي شود تا 
تهران و شعاع ششصد کیلومتري اطراف را در برمي گیرد و مي تواند این فرصت به 
تهدیدي زیست محیطي تبدیل شود.علی طالبی در خصوص شرایط وخیم تالاب 
گاوخونی با بیان اینکه با تخصیص بي رویه آب به صنایع و باغها، آب ورودي این 
تالاب مدتهاست به صفر رسیده و عملًا این تالاب نابود شده است گفت:   این در 
حالي اســت که کشور ایران عضو کنوانسیون بین المللي رامسر است و طبق آن 
حق ندارد قوانیني تصویب کند که بر اثر آن قوانین، تالابها خشــک شوند. تالاب 
بین المللي گاوخوني با وسعت 4۷۰۰۰ هکتار که در نزدیکي کانون بحران گرد و 
غبار شرق اصفهان به وسعت ۲۲۵۰ هزار هکتار قرار دارد و درصورت عدم احیاء 
مي تواند خود به کانون بحران دیگري تبدیل شود. وی با تاکید بر اینکه در صورت 
جاری شدن مجدد زاینده رود به این تالاب همچون ادوار گذشته،  گاوخوني احیا 
مي شود. بیان داشت:  این تالاب از جنبه هاي مختلف اهمیت زیادي دارد اما شاید 
یکي از مهمترین فایده هاي آن این باشد که زیستگاه مناسبي را در دل کویر براي 
پرندگان، آبزیان و حیوانات به وجود آورده اســت ؛ با وجود همه اهمیتي که این 
تالاب دارد اما در ســال هاي اخیر خشکســالي ها و کمبود آب،  طراوت را از این 

تالاب گرفته است. 
تالاب ها؛ تصفیه خانه هاي طبیعي آب و هوا 

رئیس انجمن آبخیز داری ایران با اشــاره به ویژگی و کارکرد تالاب ها اظهار 
داشــت:  تالاب ها تصفیه خانه هاي طبیعي آب و هوا هســتند. تصفیه آب یا هوا 
هزینه هــاي هنگفتي دارد در حالي که تالاب ها ایــن کار را به صورت طبیعي و 
رایگان براي ما انجام مي دهند. علاوه بر این، تالاب ها مثل اسفنج عمل مي کنند 
و زماني که ســیلاب به وجود مي آید آب مازاد را در خود ذخیره مي کنند و نگه 
مي دارند و زماني که خشکسالي باشد این آب را به آرامي به سفره هاي زیر زمیني 
وارد مي کنند و این ســفره ها را تغذیه مي کنند و در واقع عامل حیات در حوزه 
آبریز پایــدار خواهند بود. تنها یکي از اتفاقاتي که بــا از بین رفتن تالاب ها رخ 
مي دهد، از بین رفتن پایداري حوزه هاي آبریز است.عضو هیئت علمی دانشگاه یزد 
بسته شدن ســد زاینده رود را مانع ورود سیلاب ها به گاوخوني دانست و گفت:  
روز به روز شرایط توسعه شهرها و صنعت، دخیل در مظلوم واقع شدن گاو خوني 
شــدند و اکنون تالاب در وضعیت حادي به ســر مي برد و تهدیدي براي کشور 
اســت چرا که تالاب داراي موقعیتي خاص است و درمنطقه اي بیاباني در مرکز 
فلات ایران قرار دارد و بارندگي در آن منطقه کم است. وی با بیان اینکه حرکت 
آب رودخانه زاینــده رود تا باتلاق گاوخوني و تجمیــع آب در آن منطقه باعث 
حفظ تالاب و مانع  از پراکنده شــدن گرد و غبار در هوا بوده است و در تاثیرات 
اقلیمي بارش هاي آســماني نیز نقش موثري را ایفا مي  کند تصریح کرد:  تالاب 
گاو خوني با شرایط این منطقه توانسته میکرو اقلیمي ایجاد کند اما با نابودي آن 
و ایجاد ریزگردهاي سمي که به تبع آن ایجاد مي شود تا تهران و شعاع ششصد 
کیلومتــري اطراف را در برمي گیرد و مي تواند این فرصت به تهدیدي زیســت 

محیطي تبدیل شود. 
عوامل مؤثر در تشدید بحران گاوخونی

طالبی حکمراني غیر اصولي و مدیریت غیریکپارچه آب در حوزه زاینده رود،  
همکاري و مشارکت ضعیف استان هاي اصفهان و چهارمحال و بختیاري در اجراي 
برنامه مدیریت تالاب گاوخوني، تداوم بارگذاري نامتوازن و تخصیص بي رویه آب 
براي کشاورزي و صنعت،  عدم تخصیص مستمر حقابه رودخانه زاینده رود،  عدم 
اصلاح الگوي مصارف و بهنگام ســازي آن با تغییرات اقلیمي، تمرکز یک هفتم 
صنایع کشور در حوزه زاینده رود،  انتقال آب زاینده رود به دیگر حوضه هاي آبریز، 
تراکم جمعیت،  کاهش نســبي بارش، عدم تحویــل حقابه گاوخوني در مصب 
تالاب،  ایجاد فضاي ســبز گسترده )چمن( و کشت محصولات پر مصرف نظیر 
برنج و صیفي جات در اقلیمي خشــک و نیمه خشک و برداشت هاي غیر مجاز 
از آب هاي ســطحي و زیرزمیني را از مهمترین عوامل موثر در تشــدید بحران 

گاوخوني برشمرد.
تالاب گاوخونی در مسیری بی بازگشت

به گفته وی،  تاثیر جریان آب در رودخانه براي باتلاق و همچنین تامین آب 
مورد نیاز سفره هاي زیرزمیني در رفع چالش هاي زیست محیطي ضروري است 
و در صورت تداوم وضع موجود،  تالاب گاوخوني به شــرایط بي بازگشت نزدیک 
مي شود. طالبی خاطر نشان کرد:  استان اصفهان بیشترین سهم را از این تالاب 
دارد. تقریبا حدود نه دهم این تالاب به اســتان اصفهان تعلق دارد. مابقي، سهم 
اســتان هاي فارس، یزد و چهارمحال و بختیاري است ؛ تاکنون حقابه زاینده رود 
و گاوخوني روي کاغذ بوده و به هیچ وجه حقابه زیســت محیطي گاو خوني به 
طور کامل اعطا نشده است ؛ حقابه رودخانه زماني پذیرفته مي شود که از سراب 
تا پایان، از ســد زاینده رود تا تالاب گاوخوني بطور مستمر جریان داشته باشد ؛ 
حق آبه اي که تخمین زده شــده ۱۷۶ میلیون متر مکعب در ســال است که تا 
کنون حداکثر ۲۰ درصد از این حقابه تحویل داده شده و آن هم سیلابي بوده و 
نیاز کشاورزي نبوده است.وی در این راستا افزود:  در واقع ناپایداري هاي زیست 
محیطي متوجه همین خشــکي رودخانه و یا فصلي شــدن آن شده که موجب 
آلودگي هواي اصفهان و شــهرهاي اطراف و بر میزان رشد گیاهان تاثیر گذاشته 
اســت ؛ لذا باید آب در رودخانــه جریان یابد تا تاریخ اصفهان حفظ و همچنین 

مشکلات زیست محیطي به حداقل امکان برسد. 

دبيخروجيچاهآبهايروستايبندارومیه
افزایشیافت

گروه شهرستانها: مدیر امور آب و فاضلاب ارومیه از افزایش دبي خروجي 
چاه آب هاي روستاي بند به منظور تامین بهتر آب شرب خبر داد.سعید کامیاب فر 
با اشــاره به افزایش دبي پنج حلقه چاه آب واقع در محدوده روستاي بند گفت: 
عملیات وصل خط ۵۰۰ چدني چاه هاي بند به مخزن ۸۰۰۰ مترمکعبي گلشهر 
با دو رشته خط ۱۱۰ پلي اتیلن توسط اکیپ عملیاتي شرکت مهر آور بتن غرب 
و با نظارت مستقیم کارشناسان بهره برداري آب امور آب وفاضلاب ارومیه انجام 
شــد. وي افزود: چاه آب شماره ۳۸ بند با دبي تقریبي بیش از 4۵ لیتر در ثانیه 
وارد مدار بهره برداري شــده اســت. مدیر امور آب و فاضلاب ارومیه اضافه کرد: 
برابر نظارت مداوم صورت گرفته از زمان انجام عملیات فوق تاکنون خوشبختانه 
هیچگونه سرریزي در مخزن ۵۰۰ متر مکعبي تعادلي بند رخ نداده و در مقطع 
حســاس کنوني همزمان با ایام پایاني سال و افزایش مصرف آب شرب از سوي 
شــهروندان محترم، هر پنج حلقه چاه واقع در محدوده بند در مدار بهره برداري 

هستند.

ایلامرتبهدومرشداهدایخونکشورراکسبکرد
مدیرکل انتقال خون ایلام گفت: استان ایلام رتبه دوم کشوری شاخص رشد 
اهدای خون را بر اســاس گزارش ســازمان انتقال خون به خود اختصاص داده 
اســت. دکتر »مهدی اکبری دهبالایی« در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: ایلام با 
۱۲.۵ درصد شاخص اهدای خون به نسبت جمعیت در مقایسه با سایر استان ها 
از ابتدای امســال  تا پایان بهمن ماه رتبه دوم را در کشور کسب کرد.وی با بیان 
اینکه در این بازه زمانــی ۱۵ هزار و  ۵۵۲ نفر برای اهدای خون مراجعه کردند 
که از این تعداد ۱۳ هزار و ۲۱۱ نفر واجد شرایط اهدای خون بودند، ادامه داد: از 
ابتدای امســال تا پایان بهمن ۶۵4۶  نفر از اهداکنندگان مستمر اقدام به اهدای 

خون کردند و  4۳۹۶  نفر نیز اهداکنندگان باسابقه بودند.

کرونا۷۹۰۰خانوادهرادرفارسعزادارکردهاست
براساس آخرین آمارهای اعلامی از وضعیت شیوع کرونا در فارس، این ویروس 
تاکنون بیش از ۷۹۲۰ خانواده را عزادار کرده اســت.آخرین آمار اعلامی دانشگاه 
علوم پزشــکی شیراز در خصوص وضعیت شیوع کرونا در فارس حاکیست که از 
ابتدای شــیوع این بیماری تا صبح یکشنبه ۲۲ اسفند، ۶۱۵ هزار و ۵۳۳ بیمار 
مثبت با انجام ۲ میلیون و ۸4 هزار و ۸۶۹ تســت تشــخیصی اعم از مولکولی 
یا ســریع، شناسایی شــده اند. از میان کل بیماران شناسایی شده مثبت کرونا، 
خوشبختانه ۶۰۳ هزار و ۹۵۱ نفر از چنگال این بیماری رهایی و بهبود یافته اند. 
متاسفانه در ۲4 ساعت ۶ هم استانی دیگر در اثر این بیماری جان خود را از دست 
دادند و مجموع جان باختگان ناشی از کووید ۱۹ از ابتدای شیوع بیماری تا روز 

۲۲ اسفندماه به هفت هزار و ۹۲۱ نفر رسید.

گزارش

اخبار کوتاه


